
صبا شعردوست – فرش�ید غضنفرپور| وحدت 
به کلمه ای کلیدی در میان جریانات سیاس��ی کشور 
تبدیل شده است. از یک سو اصولگرایان با مصاحبه های 
پی درپی قصد نشان دادن، وحدت میان جریان خود را 
دارند. از سوی دیگر در جبهه اصلاح طلبان هم این روند 
بیش از گذشته به چش��م می خود. اما این که آیا این 
وحدت تنها پروژه ای ب��رای ابلاغ پیام به جبهه رقیب 
است یا این که واقعا وحدت میان 2 جریان اصلی کشور 
یعنی اصولگرایان و اصلاح طلبان حاصل ش��ده است 
یا نه، مسأله ای قابل تأمل است؛ مسأله ای که شاید تا 
روزهای قبل از انتخابات مجلس شورای اسلامی هم 

در  هاله ای از ابهام باقی بماند. 
اصلاح طلبان و پروژه وحدت

ش��اید یافت��ن نش��انه های وحدت می��ان جریان 
اصلاح طلب کم��ی راحت تر از جناح اصولگرا باش��د؛ 
چراکه اصلاح طلبان در انتخابات ریاس��ت جمهوری  
س��ال 94 هم وحدت خ��ود را به گون��ه ای به نمایش 
گذاش��تند که درنهایت منج��ر به پیروزی حس��ن 
روحانی در انتخابات ریاست جمهوری یازدهم شد. با 
این رویکرد می توان گف��ت که اصلاح طلبان احتمالا 
با اس��تفاده از تجربه موفقیت آمیز خ��ود در انتخابات 
گذشته سریع تر مسیر وحدت خود را طی می کنند. 
البته نباید از تجربه اصولگرایان در انتخابات دور گذشته 
نیز غافل شد. تجربه ای که احتمال وحدت میان آنها 
را حتی ممکن اس��ت، قوی تر کند. داریوش قنبری، 
نماینده پیش��ین مجلس دراین باره به »ش��هروند« 
می گوید: »میان اصلاح طلبان کسی ساز جداگانه ای 
نمی زند و همه با ه��دف کمک به دول��ت، در تلاش 
برای حضور و پیروزی در انتخابات مجلس هس��تند. 
بنابراین فکر می کنم که درنهایت همه زیر چتر شورای 

هماهنگی اصلاح طلبان یک لیست واحد ارایه کنند.«
او معتقد اس��ت که اصلاح طلبان هرچه بیشتر به 
انتخابات نزدیک می شوند، انسجام آنها بیشتر می شود 
و این درحالی است که اصولگرایان فقط سعی در نشان 
دادن وحدت دارند و در درون جریانش��ان مشکلات 
زیادی دارند. به هر روی اما تجربه س��ال های گذشته 
نشان داده است که این مس��أله تنها در روزهای آخر 
باقی مانده تا انتخابات مشخص می ش��ود. اما از سوی 
دیگر رس��ول منتجب نی��ا، قائم مقام ح��زب اعتماد 
 ملی هم از انس��جام درون جبه��ه اصلاح طلبان خبر

 داده است. این اظهارنظر منتجب نیا، را می توان، یکی 
از نشانه های انسجام میان اصلاح طلبان دانست. این 
فعال سیاس��ی چندی پیش در نشست خبری اش از 
شورای راهبردی اصلاح طلبان گلایه کرد و حتی گفت 
که با این روند، حزب اعتماد ملی مجبور به ارایه لیستی 
جداگانه می شود. منتجب نیا در گفت وگویی با ایلنا از 
ارایه یک لیست واحد هم خبر داده، لیستی که چندی 
پیش او احتمال تک لیس��تی ب��ودن آن را با توجه به 
مشکلات درون جریانی رد کرده بود. او گفته است که 
آنچه اصلاح طلبان در نظر دارند، انسجام و اتحاد جبهه 
اصلاحات است. در این راستا اصلاح طلبان با ارایه یک 
لیست مشترک به انتخابات خواهند آمد تا از تشتت 

افکارعمومی در انتخاب نهایی ممانعت به عمل آید. 
مشکلاتمان با سایر اصلاح طلبان حل شده

منتجب نی��ا در همی��ن زمینه به »ش��هروند« هم 
اعلام کرد که آنها قصد ارایه لیس��ت جداگانه ندارند 
 و مشکلاتی که پیش تر به آنها اش��اره کرده بود، حل

 شده است. او گفت که با توجه به این که دخالت کمیته 
راهبردی اصلاح طلبان در اس��تان ها منشا اختلاف  و 
موجب تضعیف احزاب و ش��ورای هماهنگی احزاب 
شده بود، جلساتی را با آقای خاتمی، رئیس جمهوری 

اس��بق کش��ورمان برگزار کردند. منتجب نیا درباره 
جزییات این جلس��ات هم گفت ک��ه از آقای خاتمی 
خواس��تیم ت��لاش کنن��د که ای��ن اخت��لاف میان 
اصلاح طلبان برداشته ش��ود و او در این جلسه تأکید 
کرد که تش��کیل کمیته راهبردی به معنای دخالت 
در کار احزاب نیس��ت و آن کمیته صرفا برای این که 
اصلاح طلبان به اتفاق برسند کمک می کند. از طرفی 
کمیت��ه راهبردی احیان��ا رایزنی هایی ه��م با برخی 
مقامات را در دس��تور کار دارد و درنهایت هم اگر روی 
کاندیداها اختلاف نظر بود به صورت ریش سفیدی و 
پدری رفع اختلاف می کند و به هیچ وجه حق دخالت 
در کار احزاب و حوزه های انتخابیه را نخواهد داشت. او 
می گوید خاتمی در این جلس��ه تأکید کرده است که 
کارها به عهده احزاب است و احزاب باید در حوزه های 
انتخابیه تلاش کنند و کاندیدا معرفی کنند. هیچ کسی 
هم حق دخالت ندارد. منتجب نی��ا می گوید: نگرانی 
حزب شان برطرف شده اس��ت و اکنون همه در یک 
راستا حرکت و برنامه ریزی می کنند و هیچ کس هم 
صحبتی از لیست جداگانه مطرح نمی کند. با این روند 
به نظر می رسد که اصلاح طلبان که تنها صدای مخالف 
میان ش��ان از اعتماد ملی برمی خاست، دیگر یکصدا 
شده و قصد ارایه تک لیست در انتخابات مجلس آتی 

را دارند. 
اصولگرایان؛ وحدت تا تردید

در ماه های منتهی به انتخابات مجلس دهم التهاب 
حاکم بر اردوگاه اصولگرایان کم از هتل کوبورگ وین 
ندارد. هم مذاکرات فشرده است و هم احتمال توافق 
و عدم توافق برابر اس��ت. گروه های مختلف نیز تلاش 
کرده اند همه تخم مرغ هایش��ان را در س��بد وحدت 
نگذارند چرا که هر آن ممکن اس��ت تجربه س��الیان 
پیش اصولگرایان را با شکستی سنگین در انتخابات 
مجلس مواجه کند. کار که به این جا می رس��د حتی 
 اصولگ��رای امیدواری چ��ون محمدرض��ا باهنر هم

 ابراز تردید می کند. باهنر اخیرا در جمع اصولگرایان 
استان خراسان شمالی در بجنورد با بیان این که برای 
انتخاب��ات مجلس خب��رگان رهبری خیل��ی نگران 
نیس��تیم، گفته اس��ت: در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی اصلاح طلبان جان گرفته و از خواب زمستانی 
بیدار ش��ده اند و به دلایل مختلف به میدان می آیند. 
بیدار ش��دن اصلاح طلبان از آنچه آقای باهنر خواب 
زمس��تانی تعبیر می کن��د اما آن چیزی نیس��ت که 
»کارگردان اصولگرایان« از آن نگران اس��ت. باهنر در 
این سخنرانی تصریح کرده که اصولگرایان بر حسب 

ضرورت و احس��اس، نیازمند وحدت هر چه بیش��تر 
هس��تند و گریزی از آن وجود ندارد، حال این که باید 
دلخوری، دلسوزی، رقابت و دلواپسی و گلایه ها را کنار 

گذاشته و وحدت را پیشه کنند. 
 نسخه های موفق و ناموفق اصولگرایان

 برای وحدت
نکته ای که کمال سجادی سخنگوی جبهه پیروان 
خط امام و رهبری هم آن را تأیید می کند و در گفت وگو 
با »شهروند« می گوید: تجربه اصولگرایان در مدل های 
موفقی مانند 6+5 نشان می دهد که باید برای پیروزی 
در انتخابات به وحدت برسیم اما در عمل منافع فردی 
و گروهی هم وجود دارد ک��ه از موانع وحدت در میان 
این جریان سیاس��ی محسوب می ش��ود. سخنگوی 
جبهه پیروان می گوید: به دنبال وحدت 100 درصدی 
بودیم اما می دانیم چنین وحدتی تحقق یافتنی نیست 
و بنابرای��ن به 80 درصد هم راضی هس��تیم. به گفته 
کمال سجادی گفت وگوهای میان جامعه روحانیت 
مبارز و آیت الله مصباح یزدی تا اندازه زیادی توانسته 
اس��ت اختلافات میان اصولگرایان را حل وفصل کند. 
او می گوید: محمدرضا باهنر کسی است که می تواند 
اختلاف سلیقه ها و نیز ملاحظات و منافع فردی را به 
حداقل برساند. سجادی در پاسخ به این سوال که باهنر 
چگونه می خواهد چنین برنامه به ظاهر دشواری را در 
میان اصولگرایان به پیش ببرد می گوید: اصولگرایان به 
اصول و زیرس��اخت هایی اعتقاد دارند که درنهایت بر 

سر آنها با یکدیگر به وحدت می رسند. 
نگاهی به س��ابقه ائتلاف ه��ای انتخابات��ی میان 
اصولگرای��ان البت��ه چندان ه��م اظه��ارات کمال 
سجادی را تأیید نمی کند. پیش از انتخابات  سال 92 
اصولگرایان هرچه کردند نتوانستند بر سر ائتلاف 2+1 
به نتیجه برس��ند و نهایتا دو نامزد از میان این سه در 
مناظره ه��ای پیش از انتخابات ریاس��ت جمهوری و 
در مقابل چشم میلیون ها بیننده به رقابت با یکدیگر 
پرداختند. در آن زمان حتی ریش سفیدهای جریان 
اصولگرا نی��ز تکلیف ش��ان را در حمای��ت از یکی از 
نامزدهای انتخاباتی روش��ن کرده و از دو نامزد دیگر 
خواسته بودند به سود یکی کنار بروند. موضوعی که 
تا آخرین لحظات رخ نداد و حتی غلامعلی حدادعادل 
نیز در ماج��رای انصراف��ش اعلام نکرد ک��ه به نفع 
کدام ی��ک از دو نامزد کنار خواه��د رفت تا همه چیز 
بماند برای روز آخ��ر، زمانی که وحدت اصولگرایان از 

آن سربلند بیرون نیامد. 
هرچه گذش��ت اصولگرایان بیشتر دریافتند که 

رئیس جمهوری جدید اگ��ر به خیل اصلاح طلبان 
نپیون��دد تمایل��ی ه��م ب��رای همرنگ ش��دن با 
اصولگرایان ندارد. در آس��تانه انتخابات مجلس اما 
اوضاع تا حد بیش��تری هم به هم خورد چه آن که 
این بار اصلاح طلبان اس��ب خود را برای ش��رکتی 
گس��ترده در انتخاب��ات زی��ن کردند و ظاه��را از 
اختلافاتی که در اردوگاه اصولگرایان وجود دارد هم 

در جبهه اصلاحات خبری نیست. 
اصولگرایان سیدرضا تقوی را س��کاندار جریان 
وحدت کردن��د. مردی ک��ه با توجه به س��متش 
در ش��ورای سیاس��ت گذاری ائمه جمعه می تواند 
بیش از هرکس دیگ��ری در پیش��برد روند پروژه 
دش��وار وحدت تأثیرگذار باش��د. تقوی در آخرین 
انتخاب��ات داخل��ی جامع��ه روحانیت مب��ارز به 
س��مت قائم مقامی ش��ورا نیز انتخاب ش��د و حالا 
با دسترس��ی هایی که به ائمه جمع��ه و جماعات 
دارد می توان��د نق��ش موث��ری در هماهنگی های 
 استراتژیک با س��ایر اصولگرایان در سراسر کشور

 داشته باشد. 
ظهور یکتا و یک پرسش

همزمان که جریان مذاکرات میان احزاب مختلف 
اصولگرا با یکدیگر به سختی و کندی پیش می رفت 
و دقیق��ا در روزهایی که خبره��ای امیدوار کننده 
از نس��بت دس��تیابی ب��ه وح��دت در اردوگاه 
 اصولگرایان منتشر می ش��د ظهور طیفی از وزرای 
محمود احمدی نژاد در قال��ب »جبهه یکتا« تمام 
معادلات پیشین را برهم زد. حالا جبهه جدید که 
مانند روزهای نخس��ت جبهه پای��داری اعضایش 
مدعی هس��تند تنها به صورت گفتمانی فعالیت 
می کنند ارتباط ش��ان با رئیس جمهوری س��ابق 
را نی��ز تکذیب کرده اند. نخس��تین پرس��ش این 
اس��ت که اعضای یکتا تا چه حد می توانند با سایر 
اصولگرایان به توافق برسند. افرادی که نقش وزرای 
رئیس دولت های نهم و دهم را برعهده داش��ته اند، 
نه اصولگرایانی که در س��ال های پایانی در انتقاد از 

احمدی نژاد کم  نگذاشتند. 
به همی��ن دلیل اس��ت که ب��ه نظر می رس��د 
اصولگرایان تصمیم گرفته اند راه تعام��ل را با تازه 
از راه رس��یدگان جبهه یکتا طی کنند. محمدرضا 
باهنر درباره آنان گفته است: این گروه اعلام برائت 
کرده و از گروه احمدی نژادی نیست، بنابراین جریان 
احمدی نژادی به صورت یکپارچ��ه نداریم. کمال 
سجادی نیز به »شهروند« می گوید: بسیاری از این 
افرادی که حالا عضو یکتا هستند را ما می شناسیم، 
عضو جبه��ه پیروان خ��ط امام و رهب��ری بودند و 
می توانی��م آنها را داخل حلق��ه اصولگرایان بدانیم 
ضمن این که اصول را نیز قب��ول دارند.حالا به نظر 
می رسد به رغم آن که زمانی گفته می شد پیروزی 
در انتخابات ریاست جمهوری ممکن است آغازی 
برای اختلافات گسترده در میان اصلاح طلبان باشد 
این اصولگرایان هس��تند که همچنان در ماه های 
پایانی منتهی به انتخاب��ات در آرزوی وحدت میان 
خود ه��ر روز با معادله ای جدی مواجه می ش��وند. 
البته ب��رای اصلاح طلب��ان هم کار چندان آس��ان 
نخواهد بود. چنانکه مصباحی مق��دم پیش از این 
گفته حذف لیدرشان انسجام شان را به هم می زند 
و تردیدها بر سر تأیید صلاحیت های انتخاباتی نیز 
برنامه ریزی های بلند مدت را دشوار می کند. با این 
همه انتخابات در ایران تا دقایق آخر آبستن تغییرات 
بسیار است. تغییراتی که می تواند ترکیب مجلس 

آینده را شکل بدهد.

گپروی خط خبر

سرانجام دشوار وحدت
گزارش »شهروند« از روند ائتلاف های پیشاانتخاباتی میان جریان های سیاسی 
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عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی: 

وقتی فعالیت حزبی جذابیتی ندارد، 
کار جبهه های سیاسی رونق می گیرد

سیاس�ی|  گ�روه 
تصوی��ب  و  بررس��ی 
قانون فعالی��ت احزاب 
و گروه های سیاسی در 
مجلس شورای اسلامی 
ه��م نتوانس��ت قف��ل 
فعالیت ه��ای  محک��م 

حزبی ج��دی در ای��ران را بش��کند. نخبگان 
سیاس��ی از هر دو جناح کشور تمایل دارند در 
قالب جبه��ه و نه حزب به انج��ام فعالیت های 
انتخاباتی خود بپردازند. حس��ن لاسجردی از 
اعضای ش��ورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
ضمن تش��ریح چرایی عدم موفقی��ت احزاب 
سیاس��ی در ای��ران تصریح می کن��د که عدم 
ش��فافیت یک��ی از جذاب ترین قس��مت های 
فعالیت سیاس��ی فارغ از احزاب است. به گفته 
لاس��جردی فعالیت های حزبی در ش��رایطی 
که نه دولت کمک ش��ایان توجه��ی به احزاب 
می کن��د و ن��ه اح��زاب مجازند ک��ه فعالیت 
اقتصادی داش��ته باش��ند، چن��دان جذابیتی 
برای نخبگان سیاس��ی ن��دارد، ضمن این که 
می توانند ب��ا توجه ب��ه عدم پاس��خگویی هر 
وعده ای که خواس��تند پی��ش از انتخابات به 

رأی دهندگان شان بدهند.
فکر می کنید چ�را با وجود اص�رار وزارت 
کشور بر عدم تش�کیل جبهه ها و انجمن ها 
و جایگزین�ی فعالیت های حزب�ی همچنان 
سیاسیون ترجیح می دهند در قالب جبهه و 
جمعیت به ادامه فعالیت های خود بپردازند؟ 

عل��ت این که ش��کل گیری اح��زاب در ایران 
هیچگاه چن��دان ج��دی گرفته نمی ش��ود را 
بای��د در چند نکته جس��ت وجو کرد. نخس��ت 
این که حافظه تاریخی م��ردم و حتی نخبگان 
و گروه های سیاس��ی چندان تمایلی به فعالیت 
در قال��ب احزاب ن��دارد. نکت��ه دوم به فرهنگ 
اجتماع��ی م��ا ایرانی��ان بازمی گردد ک��ه کار 
تش��کیلاتی و گروهی را کمتر انجام می دهیم و 
به همین جهت برای پیوستن به یک جمع هم 
با تردیدها و محافظه کاری هایی دس��ت و پنجه 
نرم می کنیم. نکته سوم هم به نگاه حاکمیت به 
فعالیت های دست جمعی برمی گردد که همه 
گروه ها یا تشکل هایی که از دولت سهم می برند 
در بحث کمک به احزاب دچار نقصان هستند و 
کمک کافی به احزاب نمی ش��ود. از سوی دیگر 
مطابق قانون مصوب مجلس فعالیت اقتصادی 
هم برای احزاب منع شده است، به همین دلیل 
وقتی دولت کمک نمی کند و فعالیت اقتصادی 
هم منع شده فعالیت سیاس��ی هیچ منفعت و 
آورده اقتصادی برای افرادی که در یک سازمان 

جمع می شوند، ندارد. 
به عن�وان ف�ردی ک�ه فعالی�ت حزب�ی 
داش�ته اید فکر می کنید چه ویژگی دیگری 
در فعالیت ه�ای حزب�ی نهفت�ه اس�ت که با 

فرهنگ ایرانی در تضاد قرار دارد؟
وقتی شما در قالب یک حزب قرار می گیرید 
یعنی پذیرفته اید که رو بازی کنید و شما متعهد 
به یکسری اصول، افکار و اندیشه ها می شوید که 
متعهد هس��تید از آنها دفاع کنید که همه اینها 
مجموعا ب��ا روح فرهنگ ایران��ی که اصطلاحا 
تا ان��دازه زیادی محافظ��ه کار و کمت��ر دنبال 

شفافیت است جور در نمی آید. 
با ای�ن اوصاف چ�را در آس�تانه برگزاری 
انتخاب�ات ب�ازار جبهه ه�ا و جمعیت ه�ای 
سیاسی داغ می ش�ود و سیاسیون ترجیح 
می دهن�د در ای�ن قال�ب فعالیت داش�ته 

باشند؟
به همان دلیلی ک��ه گفتم. ما فرهنگ حزبی 
نداری��م و هیچ امتیاز اجتماع��ی نمی توانیم از 
طریق احزاب کس��ب کنی��م و در نتیجه یک 
حرکت کجدار و مریز سیاس��ی شکل می گیرد 
تا خود را ج��ا بیندازند. البت��ه معتقدم هرچه 
فعالیت حزبی شفاف تر باش��د و خود را بیشتر 
جا بیندازد، جامعه نفع بیش��تری از آن می برد 
لذا درحال حاض��ر دلیل کش��ش جبهه برای 
سیاس��یون هزینه هایی اس��ت ک��ه در حوزه 
احزاب متوجه فعالیت سیاس��یون می شود اما 
آن آس��یب ها در جبهه ه��ا و جمعیت ها کمتر 

خواهد بود.
در انتخاب�ات از می�ان ح�زب و جبه�ه 
کدامیک بیشتر باعث رأی آوردن می شود؟

براس��اس آنچه که ما در بس��تر جامعه خود 
داری��م، تش��کل ها ی��ا جمعیت ه��ا و جبهه ها 
با لابی های پش��ت صحن��ه بده بس��تان های 
بیشتری دارند. وعده های بسیاری هم به مردم 
می دهند که بعدا کس��ی نمی تواند یقه آنها را 
بگیرد، زیرا پس از انتخابات سیاسیونی که در 
قالب یک جبهه جمع شده اند، معمولا پراکنده 
می شوند و دیگر مسئولیت وعده ها و قول های 
داده ش��ده را برعهده نمی گیرن��د. درحالی که 
اح��زاب در براب��ر اف��کار عمومی مس��ئولند و 
نخبگان و جامعه از آنها حساب کشی می کنند. 
یک حزب دفتر دارد و سمت های مختلف میان 
افراد عضو آن تقس��یم شده است. شناسنامه و 
مرام نامه دارد و به راحتی می توان مسئولانش 
را حتی به دلیل تخطی از اصول خودشان مورد 
پرسش جدی قرار داد اما واقعیت این است که 
اگر بخواهیم به دنبال فضای نجات بخش برای 
جامعه باش��یم باید به سمت فعالیت شفاف در 
اح��زاب حرکت کنیم یعن��ی فعالیت هایی که 

شفافیت بیشتری داشته باشند. 

آیت الله  هاشمی مطرح کرد: 

ضرورت جلوگیری از ایجاد 
تفرقه های سیاسی خارج از حد مجاز

رئی��س مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام 
با تأکی��د ب��ر ض��رورت جلوگی��ری از ایجاد 
تفرقه های سیاس��ی خ��ارج از ح��د مجاز در 
داخل کشور، گفت: به قول امام صادق)ع( باید 
زینت اسلام باش��یم، چرا که حکومت اسلامی 
تأسیس کردیم و اگر برای اسلام عیب و ننگ 
باشیم، خیلی سنگین است و هیچ پاسخی در 

بارگاه عدل الهی نداریم.
مجم��ع  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
تش��خیص مصلح��ت نظ��ام، آی��ت الله اکب��ر 
 هاشمی رفس��نجانی یکش��نبه گذش��ته، در 
مراس��م افط��اری کارکن��ان دفت��ر مجم��ع 
تش��خیص مصلحت نظ��ام، دبیرخانه مجمع 
و مرک��ز تحقیق��ات اس��تراتژیک، کارکن��ان 
بنیاد بیماری ه��ای خاص و اعضای ش��ورای 
اندیش��ه دینی و قرآنی با بی��ان این که جامعه 
به لحاظ اقتصادی، فرهنگی و ارتباطات دچار 
مشکلاتی شده اس��ت که بعضا گرفتاری هایی 
برای خانواده ها و جوانان به وجود آورده است، 
گفت: بای��د در این م��اه برای رهای��ی از همه 

مشکلات دعا و به دنبال آن عمل کنیم.
هاشمی رفس��نجانی ب��ا اش��اره ب��ه وجود 
در  تروریس��تی  خطرن��اک  جریان ه��ای 
منطقه، به ویژه در کش��ورهای سوریه، عراق، 
افغانس��تان، پاکس��تان و چند کش��ور دیگر، 
خاطرنشان کرد: این گروه ها بسیار نیرومند و 
خشن عمل می کنند و می بینیم چگونه برای 
جهان اسلام مشکل آفرینی می کنند و بر طبل 
اختلافات مذهبی و ایج��اد تفرقه بین پیروان 

مذاهب مختلف اسلام می کوبند.
وی همدلی مس��لمانان، تأکید بر مشترکات 
و پرهی��ز از خصوم��ت، ع��داوت و رقابت های 
بی حس��اب را از راه حل های موثر در مبارزه با 
این جریان های خاص افراطی، خواند و افزود: 
معم��ولا مناطق متع��دد دنیا در اش��تراکات 
خ��ود ب��ا دیگ��ر کش��ورها، مجموعه هایی را 
تش��کیل می دهند و ب��ا تعامل، به آس��انی در 
مسیر رس��یدن به اهداف سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماع��ی و حتی اعتقادات مذهبی 

حرکت می کنند.

ارجاع پرونده دکل حفاری گم شده 
به قوه قضائیه

رئیس کمیسیون انرژی مجلس، وضع دکل 
حفاری گم شده را تشریح کرد و گفت: درحال 
حاضر پرونده این موضوع به قوه قضائیه ارسال 

شده و تیمی روی این پرونده کارمی کند.
علی مروی در گفت وگو با ایس��نا، با اشاره به 
زوایای موضوع دکل حفاری گم ش��ده، اظهار 
کرد: هنگامی که قص��د خرید این دکل وجود 
داش��ت، گویا مبلغی را به واس��طه ای دادند تا 
این کار انجام ش��ود که متاسفانه دکل تحویل 

داده نشده است.
رئیس کمیس��یون ان��رژی مجلس ب��ا بیان 
این که وزیر نف��ت هم اعلام ک��رده که به طور 
ج��دی پیگیر ای��ن موضوع اس��ت، گفت: این 
پرونده هم به قوه قضائیه ارس��ال ش��ده و هم 
سازمان بازرسی و تأسیسات دریایی در جریان 
آن هستند، تا واسطه را پیدا کنند و بتوانند یا 
مبلغی را که داده شده باز پس گیرند یا این که 

دکل مورد نظر تحویل داده شود.
نماینده نیشابور در مجلس با اشاره به این که 
موضوع دکل حفاری مربوط به مدیریت قبلی 
تأسیس��ات دریایی و دولت قبل ب��وده اظهار 
کرد: پس از آن که مدیریت تأسیسات دریایی 
تغییرکرد، مدیری��ت جدید به محض اطلاع از 
این موضوع پرونده را در دستورکار قرار داده و 

اکنون نیز درحال پیگیری هستند.

سخنگوی شورای نگهبان: 

پیشنهاد افزایش شعب الکترونیک از 
دولت به شورای نگهبان نرسیده است

نج��ات الله ابراهیمی��ان در م��ورد چگونگی 
افزایش ش��عب اخذ رأی الکترونیکی که پیش 
 از این وزی��ر کش��ور و معاون سیاس��ی اعلام
 کرده بودند نیاز به تأیید شورای نگهبان دارد، 
گفت: برای ای��ن کار وزارت کش��ور باید ابتدا 
نظر یا پیش��نهاد خود را برای افزایش ش��عب 
الکترونی��ک به ش��ورای نگهبان بده��د، تا ما 
بتوانیم نسبت به پیش��نهاد وزارت کشور، نظر 
خود را اع��لام کنیم، که هنوز پیش��نهادی به 

دست ما نرسیده است.
س��خنگوی ش��ورای نگهبان در گفت وگو با 
ایلنا، درباره اظهارات وزی��ر اطلاعات مبنی بر 
این که کمیته ای در وزارت اطلاعات بررس��ی 
صلاحی��ت کاندیداها در انتخاب��ات مجلس را 
بررسی می کند و در پاسخ به این سوال که آیا 
همکاری و رایزنی هایی از س��وی این کمیته با 
شورای نگهبان ش��ده، اعلام کرد: عملکرد این 
کمیته به خود وزارت اطلاعات مربوط اس��ت. 
البته قطعا ما برای احراز صلاحیت کاندیداها از 
وزارت اطلاعات اس��تعلام می کنیم، اما این که 
آنها چه پاسخی به این استعلام ها خواهند داد 
و از چه روش��ی به این پاسخ ها خواهند رسید، 
جزو مس��ائل داخلی ای��ن وزارتخانه اس��ت و 
شورای نگهبان به شکل مستقیم با این کمیته 
ارتباط��ی نخواهد داش��ت، چراکه ما پاس��خ 
استعلام های خود را به شکل مستقیم از خود 

وزارت اطلاعات دریافت می کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین حس��ن روحانی 
 در ضیاف��ت افطار ب��ا خادمان ق��رآن و ذاکرین

 اهل بیت)ع( با تجلیل از خدمات این دو قش��ر 
فرهنگی و معنوی به جامعه گفت:  خادمان قرآن 
به فرزندان این جامعه خواندن، فهمیدن و عمل 
به قرآن را می آموزند و این بسیار ارزشمند است. 
ب��ه گ��زارش پای��گاه اطلاع رس��انی دولت، 
رئیس جمهوری با بیان این که قرآن صرفا برای 
خواندن و فهمیدن نیست، اظهار داشت:  قرآن 
راه و مس��یر هدایت را به تمام انس��ان ها نشان 
می دهد و افتخار انقلاب و نظام ما این است که 
از روز اول به قرآن و اهل بیت عصمت و طهارت 
متصل است و بدون تردید اگر این دو ثقل بزرگ 

نباشند، سعادت هم وجود نخواهد داشت. 
حجت الاسلام والمس��لمین دکت��ر روحانی 
گفت:  امام راح��ل در بین آحاد م��ردم، عزیز و 

بزرگ بودند چرا که مبین قرآن 
و عاش��ق اهل بیت)ع( بودند و 
اتصال مردم به ام��ام)ره( از این 
جهت بود که ایشان را مرجعی 
برای فهم عمیق تر و بهتر قرآن 

و دین می دانستند. 
والمسلمین  حجت الاسلام 
دکتر روحانی با تذکر این نکته 
که بعض��ی اوق��ات از بهترین 
نعمت های الهی سوءاستفاده 

می شود، اظهارداش��ت:  ظلمی بالاتر از این که 
انسان به نام حق و به نام قرآن، به قرآن و راه حق 
خیانت کند و افترا ببندد وج��ود ندارد. در اوایل 
انقلاب برخی جوانان ما را با ادعای قرآن و اسلام 
منحرف کردند و امروز هم مراقب باشیم که در 

گوشه و کنار چنین اتفاقی رخ ندهد. 

رئیس جمهوری با اش��اره به 
سوءاس��تفاده هایی که از قرآن 
و اس��لام در منطق��ه صورت 
می گیرد، گفت: این که در محل 
مس��جد و در حین نماز جمعه 
مردم را متاسفانه به نام اسلام 
و قرآن قطعه قطعه می کنند، 
سوءاس��تفاده از دی��ن خدا و 

بزرگترین ظلم است. 
حجت الاسلام والمسلمین 
دکتر روحانی تأکید کرد: خدا نکند کسی به نام 
قرآن و اهل بیت علیهم السلام مردمی را جمع 
 کند و س��خنانی خلاف قرآن و س��یره خاندان

 اهل بیت  بگوید. 
رئیس جمهوری در ادامه با گرامیداش��ت یاد 
شهید دکتر بهشتی و مظلومیت ایشان گفت: در 

مقطعی که شهید بهشتی زنده بودند متاسفانه با 
تبلیغات غلط و منحرف، اذهان بخشی از جامعه 
را نس��بت به ایش��ان منحرف کردند به گونه ای 
که در آن دوران در مس��جد، دانشگاه و جامعه 
کسی جرات نمی کرد از ایش��ان تجلیل کند و 
این نشان دهنده آن است که با تبلیغات غلط و 

منحرف توانستند جامعه را به انحراف بکشانند. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر روحانی تأکید 
کرد: بسیار مهم است که انسان بتواند قدردان و 
شاکر نعمت های بزرگ الهی باشد و بالاتر از آن، 

هرگز از این نعمت ها سوءاستفاده نکند. 
در ابت��دای این مراس��م، وزی��ر اطلاعات در 
سخنان کوتاهی جمع حاضر را ذاکرین و مداحان 
ولایی توصیف کرد که در جلسات خود نسبت به 
متن و مداحی هایی ک��ه انجام می دهند دقت و 

حساسیت  دارند. 

رئیس جمهوری: 

کشتن مسلمانان در مسجد به نام قرآن، سوءاستفاده از دین است
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رستم قاسمی با تأکید بر این که مشکلات احتمالی 
در عملکرد ش��رکت های پیمانکاری در وارد کردن 
دکل  حفاری، ارتباطی با وزارت نفت نداشته، گفت:  
اگر در این پرونده تخلفی اس��ت، دس��تگاه قضایی 
قاطعانه رسیدگی می کند. به گزارش فارس، رستم 
قاسمی، در پاسخ به پرسشی درباره گم شدن دکل 
حفاری دریایی، گفت:  طرح این مسأله به این شکل 
بس��یار جای تعجب دارد، چرا که مگر دکل حفاری 
خودکار است که گم شود.وی افزود: ظاهرا به دلایلی 

برای تحویل دکل به طرف ایرانی مش��کلاتی ایجاد 
شده است که پرونده آن در دادگاه داوری بین المللی 
درحال رسیدگی است.قاسمی تأکید کرد: عملکرد 
ش��رکت های پیمانکاری که خود دارای شخصیت 
حقوقی مستقل، مدیر عامل، هیات مدیره و مجمع 
عمومی هستند، به وزارت نفت ارتباطی نداشته است 
و در عین حال در آن زمان هیچ گزارش��ی درباره این 
دکل یا وقوع تخل��ف در این پرونده ب��ه وزارت نفت 

ارسال نشده است.

وزیر سابق نفت: گم شدن دکل معنا ندارد

نگاه

نماینده پیشین مجلس گفت: فکر می کنم همه 
اصحاب انقلاب باید احس��اس شرمس��اری کنیم از 
این که یک اصل بسیار مهم قانون اساسی تا به امروز 
معطل مانده و حل نشده است.به گزارش آنا، احمد 
شیرزاد درباره اظهارنظر اخیر رئیس جمهوری مبنی 
بر ابراز امیدواری برای ارایه لایحه ای برای تعریف جرم 
سیاسی گفت: اگر دولت آقای روحانی موفق به انجام 
این کار بشود باید خوشحال ش��ویم و دست مریزاد 
بگوییم ولی بهتر است که دولت این لایحه را به این 

مجلس ندهد، چون انجام این کار در این مجلس آب 
در  هاون کوبیدن است. او همچنین گفته است: من 
امیدی ندارم که در این مجلس بخواهند کاری در این 
ابعاد انجام بدهند. شاید کاری که مربوط به اقتصاد یا 
امور اجرایی است، پیگیری کنند و خیلی مشکلی هم 
ایجاد نش��ود اما دولت اگر الان این کار را انجام ندهد 
به صلاح نزدیک تر است و من فکر می کنم در وضع 
فعلی خیلی این کار جواب نمی دهد. ممکن است در 

مجلس بعدی زمینه بهتری وجود داشته باشد.

دولت در ارایه لایحه جرم سیاسی عجله نکند


